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CALM A REAFIRMAT ANGAJAMENTUL APL-URILOR DIN R. MOLDOVA ÎN SPRIJINUL 
PROCESELOR DE INTEGRARE EUROPEANĂ! 

 

În perioada 14-15 aprilie, delegația Congresului Autorităților Locale din Moldova (CALM) a 

participat la cea de-a XX-a Adunare Generală și Conferința Regională a NALAS – Rețeaua 

Asociațiilor Autorităților Locale și Regionale din Sud-Estul Europei. Evenimentul a avut loc la 

Varazdin, Croația și a reunit reprezentanți ai autorităților locale și centrale din toată Europa 

pentru a face schimb de bune practici, accentul fiind pus pe rolul guvernelor locale în promovarea 

incluziunii sociale și în procesul de aderare la Uniunea Europeană. 

Din delegația R. Moldova au făcut parte directorul executiv al CALM Viorel Furdui și primarii 

municipiilor Edineț Constantin Cojocaru, vicepreședinte al CALM; Comrat, Serghei Anastasov, 

vicepreședinte al CALM; orașelor Drochia, Nina Cereteu, vicepreședintă a CALM; Râșcani, Victor 

Bogatico, vicepreședinte al CALM și comunei Gangura, Marcel Bobeica, vicepreședinte al CALM. 

Delegația R. Moldova a reafirmat angajamentul autorităților locale față de valorificarea acestei 

platforme europene în sprijinul proceselor de integrare europeană ale statului nostru. 

Vezi mai mult >>> 

 

 

 

 

 

 

https://www.calm.md/calm-reafirmat-angajamentul-apl-urilor-din-r-moldova-sprijinul-proceselor-de-integrare-europeana/


REUNIUNEA COMISIEI PARITARE: „DOAR ÎMPREUNĂ PUTEM ASIGURA DEZVOLTAREA ȘI 
INTEGRAREA EUROPEANĂ” 

 

Comisia Paritară pentru descentralizare s-a întrunit în ședință de lucru la 22 aprilie. La eveniment 

au participat  reprezentanți ai Guvernului, ai Congresului Autorităților Locale din Moldova și 

parteneri de dezvoltare.  

Necesitatea îmbunătățirii mecanismului de dialog instituționalizat între Guvern și APL, 

tergiversarea adoptării în acest sens a proiectului de Lege elaborat cu suportul Consiliului 

Europei, eficientizarea activității grupurilor de lucru sectoriale, inclusiv instituirea unor 

grupuri  noi (în domenii precum reforma administrației publice, agricultură, asistență socială, 

integrare europeană, justiție), perfecționarea mecanismului de finanțare a dezvoltării locale și 

regionale, optimizarea aplicării taxei pentru salubrizare,  compensațiile la bugetele locale pentru 

creșterea cheltuielilor pentru energie și întreținerea instituțiilor publice, problemele deșeurilor 

și câinilor vagabonzi din suburbiile mun. Chișinău dar și în întreaga țară, problemele obiectivelor 

acvatice și delimitării  terenurilor, precum și recunoașterea locului APL, descentralizării și 

dezvoltării locale în Planul de creștere pentru R. Moldova, sunt principalele subiectele abordate 

în cadrul evenimentului. 

Vezi mai mult >>> 

 

https://www.calm.md/reuniunea-comisiei-paritare-doar-impreuna-putem-asigura-dezvoltarea-si-integrarea-europeana/


ASIGURAREA COFINANȚĂRII PROIECTELOR DE SUTE DE MII DE EURO PE CARE APL LE ADUC ÎN 
LOCALITĂȚILE NOASTRE – UNUL DINTRE SUBIECTELE ABORDATE ÎN CADRUL COMISIEI 
PARITARE! 

 

Comisia Paritară pentru descentralizare, o platformă de dialog instituționalizat ce asigură 

reprezentarea paritară din partea autorităților administrației publice centrale și celor locale, s-a 

întrunit săptămâna aceasta în ședință la Guvern. Circa un milion 500 mii de euro vor fi investite 

în satul Cubolta, raionul Sîngerei – o localitate cu 1500 de locuitori. Acest lucru a devenit posibil 

datorită a două proiecte transfrontaliere câștigate de autoritățile locale din acest sat. Provocarea 

este de a asigura cofinanțarea lucrărilor de 10% din costul total. Abordăm aceste subiecte în 

cadrul emisiunii „La Înălțime cu CALM”. Protagoniștii ediției sunt președinta CALM, primara de 

Selemet, Cimișlia, Tatiana Badan; vicepreședintele CALM, primarul comunei Gangura, Ialoveni, 

Marcel Bobeica; vicepreședinta CALM, primara comunei Cruzești, municipiul Chișinău, Violeta 

Crudu și primarul satului Cubolta, Sîngerei, Alexandru Sârbu. 

Emisiunea este realizată de Ana Moraru și poate fi accesată aici >>> 

 

 

https://www.calm.md/asigurarea-cofinantarii-proiectelor-de-sute-de-mii-de-euro-pe-care-apl-le-aduc-localitatile-noastre-unul-dintre-subiectele-abordate-cadrul-comisiei-paritare/


PRIMĂRII, ATENȚIE! A FOST ACTUALIZAT GHIDUL DE APLICARE LA PROGRAMUL 
GUVERNAMENTAL DE MODERNIZARE A DRUMURILOR LOCALE „EUROPA ESTE APROAPE” – 
EDIȚIA 2025 

 

Autoritățile publice locale (APL) de nivel I din țară sunt invitate să consulte noua versiune a 
Ghidului de aplicare pentru Concursul de finanțare în cadrul Programului Guvernamental de 
modernizare a drumurilor locale. Documentul a fost aprobat prin Decizia nr. 20/25 din 17 aprilie 
2025, cu principalele modificări: 

1. Excluderea finanțării pentru drumurile regionale „G” din resursele FNDRL, în vederea 
evitării dublei finanțări, fiind posibilă intervenția prin Fondul Rutier. 

2. Amenajarea trotuarelor devine opțională, nu obligatorie. 
3. Prezentarea deciziilor Consiliului Local privind aprobarea rezultatelor consultărilor 

publice, propunerii de proiect și angajamentelor financiare devine obligatorie la etapa de 
aprobare a finanțării. 

4. La depunerea dosarului, drept dovezi pentru consultările participative sunt acceptate 
procese-verbale, liste de prezență, rapoarte, fotografii, copii ale chestionarelor și alte 
materiale justificative. 

Termenul-limită pentru depunere este 12 mai 2025, exclusiv online, prin Sistemul Informațional 
de Gestionare a Programelor și Proiectelor de Dezvoltare Regională și Locală. 

Pentru această ediție, sunt alocate peste 500 milioane de lei pentru modernizarea a 130 km de 
drumuri și trotuare în 100 de localități.  

Ghidul actualizat este disponibil pe următoarele platforme: 

www.midr.gov.md | www.ondrl.gov.md | www.adrnord.md | www.adrcentru.md | www.adrsu
d.md | www.adrgagauzia.md | www.adrchisinau.md sau poate fi accesat la următorul link: 
https://ondrl.gov.md/files/19343 
 
Sursa: https://ondrl.gov.md/primarii-atentie-a-fost-actualizat-ghidul-de-aplicare-la-programul-
guvernamental-de-modernizare-a-drumurilor-locale-europa-este-aproape-editia-2025/ 

http://www.midr.gov.md/
http://www.ondrl.gov.md/
http://www.adrnord.md/
http://www.adrcentru.md/
http://www.adrsud.md/
http://www.adrsud.md/
http://www.adrgagauzia.md/
http://www.adrchisinau.md/
https://ondrl.gov.md/files/19343
https://ondrl.gov.md/primarii-atentie-a-fost-actualizat-ghidul-de-aplicare-la-programul-guvernamental-de-modernizare-a-drumurilor-locale-europa-este-aproape-editia-2025/
https://ondrl.gov.md/primarii-atentie-a-fost-actualizat-ghidul-de-aplicare-la-programul-guvernamental-de-modernizare-a-drumurilor-locale-europa-este-aproape-editia-2025/


A FOST LANSAT AL DOILEA APEL PENTRU PROIECTE CU VALOARE MICĂ DIN CADRUL 
PROGRAMULUI INTERREG NEXT VI-A ROMÂNIA – REPUBLICA MOLDOVA 2021-2027 

 

Programul Interreg NEXT VI-A România – Republica Moldova 2021-2027, anunță lansarea celui 
de-al doilea apel destinat proiectelor cu valoare mică, începând cu data de 23 aprilie 2025. 
În cadrul acestui apel vor fi finanțate proiecte în următoarele domenii: adaptarea la schimbările 
climatice și prevenirea riscurilor de dezastre, consolidarea unei administrații publice eficiente, 
precum și managementul frontierelor, mobilității și migrației. 
 
Valoarea nerambursabilă a unui proiect poate fi cuprinsă între 200 de mii și 1 milion de euro, în 
total fiind disponibile circa 14,6 milioane de euro. Potențialii beneficiari sunt: autorități publice 
centrale și locale, instituții publice, instituții de învățământ, ONG-uri sau alte organizații relevante 
pentru fiecare obiectiv specific inclus în apel. 
 
Dosarele pot fi depuse prin platforma Jems, până la 21 iulie 2025, ora 14:00. Toate informațiile 
necesare sunt prezentate în Ghidul solicitantului disponibil pe site-ul programului: https://ro-
md.net/ro/finantari/apeluri-de-proiecte. 
 
De asemenea, pentru informații suplimentare, puteți contacta Oficiul pentru Implementarea 
Programului Interreg NEXT România–Republica Moldova 2021–2027, din cadrul Agenției de 
Dezvoltare Regională Centru, la adresa: adrcentru@adrcentru.gov.md și Secretariatul Comun din 
cadrul Biroului Regional pentru Cooperare Transfrontaliera Iași la adresa: helpdesk@brctiași.ro, 
cu cel mult 21 de zile înainte de închiderea apelului. 
 
Programul Interreg NEXT VI-A România – Republica Moldova 2021–2027 este finanțat de 
Uniunea Europeană și sprijină cooperarea transfrontalieră în zona de graniță dintre România și 
Republica Moldova. 
 
Sursa: https://cancelaria.gov.md  
 

 

 

 

 

https://jems.interreg-central.eu/no-auth/login?ref=%2Fapp%2Fdashboard
https://ro-md.net/ro/finantari/apeluri-de-proiecte
https://ro-md.net/ro/finantari/apeluri-de-proiecte
mailto:adrcentru@adrcentru.gov.md
mailto:helpdesk@xn--brctiai-xxc.ro
https://cancelaria.gov.md/ro/content/fost-lansat-al-doilea-apel-pentru-proiecte-cu-valoare-mica-din-cadrul-programului-interreg?fbclid=IwY2xjawJ3EJRleHRuA2FlbQIxMABicmlkETAyUkRnbWFQeng5MjYyTUJqAR62wJQCyUsQCLSlgHUZPGxmsR82i2UDyymI48jkmWYIr_uw_wfiF17rkw8Ubw_aem_pWfuXEG7GNe2tC5gbbiW6g


MARIANA GÂJU LA COMITETUL EUROPEAN AL REGIUNILOR: „ROMÂNIA A FOST, ESTE ȘI VA FI 
ALĂTURI DE APL-URILE DIN R. MOLDOVA ÎN PARCURSUL LOR EUROPEAN” 

 

Președinta delegației României la Comitetul European al Regiunilor, prim-vicepreședintă a 
Asociației Comunelor din România, primară a comunei Cumpăna, județul Constanța, Mariana 
Gâju,  a ținut un discurs de susținere pentru autoritățile locale din R. Moldova în parcursul 
european al R. Moldova. 

„Dincolo de legătura istorică ce leagă cele două țări surori, Republica Moldova și România, 

consider că fiecare stat de pe continentul european are obligația sacră de a-și ajuta vecinii atunci 

când aceștia au nevoie. Extinderea Uniunii Europene este o misiune pe care o avem pentru 9 țări 

candidate în acest moment. Mă refer la sprijinul pe care România îl reconfirmă pentru susținerea 

R. Moldova la aderarea mai rapidă la UE.” 

Mariana Gâju a explicat că acest lucru se poate realiza printr-un transfer rapid de la acțiunile ad-

hoc de sprijin în situații de urgență la întocmirea unor planuri pentru o perioadă lungă de timp, 

care să poată duce la dezvoltarea localităților, la susținerea administrațiilor publice locale din R. 

Moldova. „Pentru ca acestea să poată să se dezvolte ele trebuie să participe la lucrările 

instituțiilor europene. Astfel, o delegație a R. Moldova trebuie să aibă misiunea de observator la 

lucrările Comitetului European al Regiunilor.” 

Vezi mai mult >>> 

 

 

 

 

https://www.calm.md/mariana-gaju-la-comitetul-european-al-regiunilor-romania-fost-este-si-va-fi-alaturi-de-apl-urile-din-r-moldova-parcursul-lor-european/


PREȘEDINTELE COMISIEI COMUNE PENTRU INTEGRARE EUROPEANĂ DINTRE PARLAMENTUL 
ROMÂNIEI ȘI PARLAMENTUL R. MOLDOVA VALERIU MUNTEANU: „NE PROPUNEM SĂ 
COLABORĂM CU CALM DEOARECE ADMINISTRAȚIILE PUBLICE LOCALE SUNT COLOANA 
VERTEBRALĂ A UNUI STAT EUROPEAN MODERN” 

 

Comisia Comună pentru Integrare Europeană dintre Parlamentul României și Parlamentul R. 

Moldova își propune să colaboreze cu CALM pentru a facilita schimbul de bune practici între 

administrațiile locale din cele două țări, pentru a sprijini dezvoltarea capacității instituționale a 

primăriilor și pentru a promova inițiative care să aducă investiții direct în comunitățile locale. 

Într-o scrisoare adresată președintei CALM Tatiana Badan, președintele Comisiei Comune pentru 

Integrare Europeană dintre Parlamentul României și Parlamentul R. Moldova, deputatul în 

Parlamentul României Valeriu Munteanu subliniază faptul că aderarea R. Moldova la Uniunea 

Europeană nu este doar un obiectiv strategic la nivel național, ci și un proces care trebuie să 

implice în mod direct comunitățile locale. „Administrațiile publice locale sunt coloana vertebrală 

a unui stat european modern, fiind cele mai apropiate de cetățeni și cele mai capabile să 

implementeze reforme concrete care să îmbunătățească viața de zi cu zi. Din acest motiv, 

România sprijină activ autoritățile locale din R. Moldova în eforturile lor de modernizare 

administrativă, de atragere a fondurilor europene și de dezvoltare sustenabilă”, se spune în 

mesaj. 

Vezi mai mult >>> 

https://www.calm.md/presedintele-comisiei-comune-pentru-integrare-europeana-dintre-parlamentul-romaniei-si-parlamentul-r-moldova-valeriu-munteanu-ne-propunem-sa-colaboram-cu-calm-deoarece-administratiile-publice-locale/


STAREA DEMOCRAȚIEI LOCALE DIN EUROPA ȘI INGERINȚELE FORȚELOR STRĂINE ÎN 
PROCESELE ELECTORALE DIN R. MOLDOVA – SUBIECTE ÎN ATENȚIA CONSILIULUI EUROPEI! 

 

Starea democrației locale din Europa și ingerința forțelor străine în procesele electorale din R. 

Moldova au fost printre principalele tematici abordate la cea de-a 48-a sesiune a Congresului 

Autorităților Locale și Regionale al Consiliului Europei. Evenimentul a întrunit la Strasbourg lideri 

locali și regionali din întreaga Europă și din R. Moldova. Recent, la Comitetul European al 

Regiunilor, autoritățile locale din România au reiterat sprijinul pentru colegii din R. Moldova în 

parcursul european al statului nostru. Abordăm aceste tematici, dar și starea democrației locale 

din UTA Găgăuzia în cadrul emisiunii „La Înălțime cu CALM”. Protagoniștii ediției sunt: președinta 

delegației României la Comitetul European al Regiunilor, prim-vicepreședintă a Asociației 

Comunelor din România, primară a comunei Cumpăna, județul Constanța, Mariana Gâju; 

directorul executiv al CALM Viorel Furdui; primara municipiului Strășeni, vicepreședintă a CALM, 

Valentina Casian; primara comunei Sărata Veche, Fălești, vicepreședintă a CALM, Maria Galiț și 

vicepreședintele Adunării Populare a UTA Găgăuzia Alexandr Tarnavschi. 

Emisiunea este realizată de Ana Moraru și poate fi accesată aici >>> 

 

https://www.calm.md/starea-democratiei-locale-din-europa-si-ingerintele-fortelor-straine-procesele-electorale-din-r-moldova-subiecte-atentia-consiliului-europei/


VENITURILE BUGETELOR LOCALE – ÎNTRE DORINȚA PRIMARILOR DE A DEZVOLTA 
LOCALITĂȚILE ȘI OBSTACOLELE ÎN CALEA DESCENTRALIZĂRII! 

 

Guvernul a lansat programul „Europa este aproape” destinat modernizării drumurilor locale. 
Programul are un buget de 500 de milioane de lei și prevede modernizarea a circa 130 de 
kilometri de drumuri și trotuare în 100 de localități. Delimitarea obiectivelor acvatice care sunt 
proprietate publică a statului și obiectivelor acvatice proprietate publică a unităților 
administrativ-teritoriale este un proces anevoios care blochează de mai mulți ani acumularea 
veniturilor la nivel local. De partea cui este legislația R. Moldova în cazul reabilitării sistemelor de 
iluminare stradală din localități – a autorităților locale sau a furnizorilor de energie electrică? 
Abordăm aceste tematici, inclusiv despre o investiție de aproape 6 milioane de euro care va 
aduce apă de calitate în casele locuitorilor din Edineț și Cupcini, dar și despre democrația 
participativă vorbim în cadrul emisiunii „La Înălțime cu CALM”. Protagoniștii ediției sunt primarul 
municipiului Edineț, vicepreședintele CALM, Constantin Cojocaru; primarul satului Sireți, 
Strășeni, vicepreședintele CALM, Leonid Boaghi; primarul satului Leușeni, Telenești, Valeriu 
Lazarenco; primara comunei Sărata Veche, Fălești, vicepreședintă a CALM, Maria Galiț, primarul 
comunei Cepeleuți, Edineț, Vladimir Pascaru și expertul CALM Octavii Ivanov. 

Emisiunea este realizată de Ana Moraru și poate fi accesată aici >>> 

 

 

https://www.calm.md/veniturile-bugetelor-locale-intre-dorinta-primarilor-de-dezvolta-localitatile-si-obstacolele-calea-descentralizarii/


DEMOCRAȚIA PARTICIPATIVĂ LA NIVEL LOCAL ȘI REGIONAL: CONCEPT, ELEMENTE, ABORDĂRI 
ȘI PRACTICI MODERNE ALE CONSILIULUI EUROPEI! 

 

În perioada 7-8 aprilie, Congresul Autorităților Locale și Regionale al Consiliului Europei a 
organizat la Bălți un seminar în domeniul democrației participative. La eveniment au participat 
primari și alți reprezentanți ai APL din zona de nord a R. Moldova, asociații obștești, grupuri de 
acțiune locală etc. Alături de colegii din R. Moldova au fost reprezentanți ai Consiliului Europei, 
Comisiei Europene, experți din Cehia, Germania, Georgia, Ucraina etc. 

În cadrul evenimentului a fost creată Academia Regională de Democrație Participativă, instituție 
ce va reuni autorități publice și reprezentanți ai societății civile.  Scopul creării acestei Academii 
este de a prezenta bunele practici, tendințele și instrumentele în domeniul democrației 
participative, obiectivul final fiind de a îmbunătăți procesul de politici publice la nivelul APL.  

Vezi mai mult >>> 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.calm.md/democratia-participativa-la-nivel-local-si-regional-concept-elemente-abordari-si-practici-moderne-ale-consiliului-europei/


ÎNTÂLNIRE STRATEGICĂ LA CALM: PRIMARII DIN MOLDOVA ȘI ESTONIA – SCHIMB DE BUNE 
PRACTICI PENTRU DEZVOLTAREA ADMINISTRAȚIEI LOCALE 

 

La data de 17 aprilie a avut loc o întâlnire importantă între conducerea Congresului Autorităților 
Locale din Moldova (CALM), reprezentanți ai autorităților locale din Republica Moldova și o 
delegație de primari din Estonia, eveniment care a reprezentat o oportunitate valoroasă pentru 
schimb de experiență și consolidarea relațiilor de cooperare între autoritățile celor două țări. 

Discuțiile s-au concentrat pe mai multe subiecte strategice, având ca scop identificarea de soluții 
comune pentru dezvoltarea și eficientizarea administrației locale în ambele țări.  

Vezi mai mult >>> 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.calm.md/intalnire-strategica-la-calm-primarii-din-moldova-si-estonia-schimb-de-bune-practici-pentru-dezvoltarea-administratiei-locale/


ÎNTREVEDERE ÎNTRE CALM ȘI CCR: COLABORARE PENTRU SPRIJINIREA ADMINISTRAȚIILOR 
LOCALE ȘI A CETĂȚENILOR VULNERABILI 

 

La data de 1 aprilie, dl Viorel Furdui, Directorul Executiv al Congresului Autorităților Locale din 

Moldova (CALM), și dl Igor Cristal, expert CALM, au avut o întrevedere cu dl Djavid Paknehad, 

Directorul Centrului de Comunicare și Relații (CCR). Scopul acestei ședințe a fost discutarea 

perspectivelor de colaborare pentru consolidarea capacităților administrațiilor publice locale și 

îmbunătățirea serviciilor destinate refugiaților și cetățenilor vulnerabili. 

Întrevederea a avut loc la sediul CALM și a pus accent pe identificarea unor inițiative comune 

menite să sprijine administrațiile locale în implementarea proiectelor de dezvoltare durabilă. În 

cadrul discuțiilor, dl Viorel Furdui a subliniat importanța parteneriatelor strategice dintre 

organizațiile non-guvernamentale și autoritățile locale, în timp ce dl Djavid Paknehad a evidențiat 

rolul crucial al societății civile în promovarea bunelor practici administrative. 

Vezi mai mult >>> 

 

 

 

https://www.calm.md/intrevedere-intre-calm-si-ccr-colaborare-pentru-sprijinirea-administratiilor-locale-si-cetatenilor-vulnerabili/


ÎMPREUNĂ PENTRU SIGURANȚĂ: SECRETARIATUL CALM A PARTICIPAT LA TRENINGUL PSEA 
PENTRU PREVENIREA ABUZULUI SEXUAL 

 

Pe data de 1 aprilie 2025, secretariatul CALM a avut privilegiul de a participa la un trening dedicat 

prevenirii exploatării și abuzului sexual organizat de către UNHCR Moldova. Acest eveniment a 

reunit specialiști din diverse domenii, toți uniți de scopul comun de a promova un mediu sigur și 

de sprijin pentru toți membrii comunității. 

Vezi mai mult >>> 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.calm.md/impreuna-pentru-siguranta-secretariatul-calm-participat-la-treningul-psea-pentru-prevenirea-abuzului-sexual/


SATUL CU INVESTIȚII EUROPENE ȘI AMERICANE DE MILIOANE. „NU ARĂTA AȘA CUM ARATĂ 
ACUM, CI TOTAL ALTFEL: FĂRĂ APĂ, FĂRĂ GAZ, FĂRĂ ILUMINAT” 

 

De la traseul național R-25, 3 km de drum duc spre Ciorești, o localitate din raionul Nisporeni. 

Renovat între anii 2013-2015, inclusiv din mijloace financiare europene, drumul este și astăzi în 

condiții bune, oferind acces, printre altele, spre primăria, școala și biserica din sat.  

Totuși, anterior, localitatea Ciorești arăta cu totul diferit, ne-a spus primarul Valeriu Guțu. 

„Practic, în Ciorești nu era asfalt aproape deloc. Satul nu arăta așa cum arată acum, ci total altfel: 

fără apă, fără gaz, fără iluminat.” Potrivit lui, un rol semnificativ în modernizarea localității au 

avut-o investițiile europene, obținute prin intermediul mai multor proiecte. 

Vezi mai mult >>> 
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PESTE 25 DE MII DE OAMENI DIN EDINEȚ ȘI CUPCINI VOR BENEFICIA DE APĂ BUNĂ 

 

Peste 25 de mii de locuitori din Edineț și Cupcini vor avea în sfârșit apă potabilă de calitate. După 
ani de așteptare, construcția noii stații de tratare a apei a început oficial pe 9 aprilie, în prezența 
oficialilor europeni, a autorităților naționale și locale. Locuitorii din orașele Edineț și Cupcini 
așteaptă de ani buni apă potabilă curată. Mulți dintre ei s-au plâns că apa de la robinet conținea 
noroi sau rugină. Noua stație de tratare, în valoare de aproape șase milioane de euro, își propune 
să schimbe acest lucru și să asigure apă de calitate pentru întreaga regiune. 
 
Proiectul, în valoare de aproape șase milioane de euro, face parte din programul EU4Moldova și 
este finanțat de Uniunea Europeană, Agenția Austriacă pentru Dezvoltare și Primăria Edineț. 

Vezi mai mult >>> 
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CANTINĂ MODERNĂ PENTRU ELEVI ȘI PARC REABILITAT LA TVARDIȚA 

 

Elevii Liceului Teoretic din orașul Tvardița, raionul Taraclia, vor beneficia în curând de mese 

calde, servite zilnic într-o cantină modernă, construită în cadrul Programului Național ”Satul 

European”, ediția I. 

Noua unitate de alimentație va deservi peste 350 de elevi, oferindu-le zilnic mese calde, în 

conformitate cu normele nutriționale adecvate vârstei. În prezent, se află în curs de finalizare 

documentația necesară pentru deschiderea oficială a cantinei. 

Proiectul „Construirea unei unități de catering în Liceul Teoretic din orașul Tvardița” a prevăzut 

construirea de la zero și echiparea completă a unui spațiu cu o suprafață de 365 m², situat în 

imediata apropiere a instituției de învățământ. Noua cantină a fost racordată la rețelele de apă 

și canalizare, dotată cu un sistem modern de încălzire și ventilare, rețele electrice și corpuri de 

iluminat eficiente. Pentru a asigura un mediu igienic și sigur, pardoseala din toate încăperile, a 

fost finisată cu gresie. 

Vezi mai mult >>> 
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„SATUL EUROPEAN”: LOCALITATEA STOICANI VA AVEA ÎN CURÂND APĂ POTABILĂ LA ROBINET 

 

Locuitorii satului Stoicani, raionul Soroca, vor beneficia în curând de apă potabilă la robinet, 

grație unui proiect implementat prin intermediul Programului Național „Satul European”, 

ediția a II-a. 

Potrivit ONDRL, proiectul intitulat „Construcția rețelei de apeduct în satele Stoicani și Soloneț, 

raionul Soroca” prevede construirea a 4 km de rețea de aducțiune de la apeductul magistral 

Soroca–Bălți și a 13 km de rețele de distribuție în interiorul localității Stoicani. Totodată, vor fi 

instalate două turnuri de apă, fiecare cu o capacitate de 50 m³. 

Sistemul de apeduct va deservi 382 de gospodării – aproximativ 800 de locuitori – și 9 instituții 

publice. 

Vezi mai mult >>> 
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LUCRĂRILE LA STADIONUL DIN BUDEȘTI, PE ULTIMA SUTĂ DE METRI 

 

La Budești, lucrările de construcție a unui stadion multifuncțional sunt pe ultima sută de metri. 

Proiectul este realizat cu investițiile alocate de Primăria Chișinău și Primăria Budești. 

Terenul de sport, împărțit în zone pentru fotbal, baschet, pistă de alergare și workout, este 

amplasat pe teritoriul Liceului Teoretic „Budești”. Până la această etapă, au fost efectuate 

lucrările de amenajare a platformelor, inclusiv aplicarea stratului de amortizare și delimitarea 

acestora. 

În prezent, se lucrează la instalarea elementelor și utilajelor sportive. 

Vezi mai mult >>> 
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PREMIERĂ ÎN MOLDOVA: UN SAT DIN ANENII NOI, CARTOGRAFIAT ÎN FORMAT 3D 

 

Localitatea Cobusca Nouă din raionul Anenii Noi este primul sat din Republica Moldova scanat și 

cartografiat în format 3D, cu ajutorul inteligenței artificiale. Proiectul, realizat în premieră 

națională, permite vizualizarea detaliată a fiecărei străzi, gospodării, stâlpi, dar și a elementelor 

naturale precum copacii, cu date precise despre dimensiuni și amplasare. 

Scanarea a avut loc în luna februarie și a durat patru zile, folosind drone și camere video 

ultraperformante. Imaginile colectate au fost suprapuse pentru a crea o hartă digitală 

tridimensională a satului. Tehnologia oferă o imagine completă a infrastructurii și mediului 

natural, la un nivel de precizie milimetric, transmite Știri.md, cu referire la TV8.md. 

Vezi mai mult >>> 
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APĂ POTABILĂ PENTRU 217 LOCUITORI DIN COLIBAȘI. GUVERNUL INVESTEȘTE 3 MILIOANE DE 
LEI ÎNTR-O NOUĂ REȚEA DE APEDUCT 

 

Apă potabilă pentru Colibași, cu cca 3 milioane de lei, alocate de Guvern, prin intermediul 

Programului Național „Satul European”, ediția II, va fi extinsă rețeaua de apeduct într-un sector 

locativ nou. Proiectul intitulat „Forarea fântânii arteziene, montarea a două castele de apă și 

construcția rețelelor de apeduct pentru un sector locativ din satul Colibași” prevede: 

• construcția a 2,2 km de rețea de apeduct nou; 

• montarea a două turnuri de apă; 

• forarea unei sonde arteziene. 

Noul apeduct va asigura accesul la apă potabilă pentru 43 de gospodării din sudul satului Colibași, 

cu 217 persoane, dintre care 63 de copii. 

Vezi mai mult >>> 
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LOCUITORII SATULUI REDI-CEREȘNOVĂȚ VOR BENEFICIA DE APĂ POTABILĂ LA ROBINET 

 

Locuitorii satului Redi-Cereșnovăț, raionul Soroca, vor beneficia în curând de apă potabilă la 
robinet, grație celei de-a doua ediții a Programului Național „Satul European”. În prezent, în 
localitate se desfășoară lucrări ample de construcție a unui apeduct, un proiect de mare 
importanță pentru comunitate. 
Lucrările au demarat la sfârșitul lunii martie, în cadrul proiectului „Construcția apeductului 
magistral Parcani–Redi-Cereșnovăț”, și, potrivit contractului semnat cu antreprenorul, urmează 
să fie finalizate până la sfârșitul lunii august. 
 
Proiectul prevede: 

- Construirea a aproximativ 13 km de rețele exterioare de distribuție; 
- Construirea a 2,3 km de rețele de aducțiune; 
- Instalarea a două turnuri de apă, cu un volum de 50 m³ fiecare; 
- Montarea unei stații de dezinfectare a apei. 

 
Vezi mai mult >>> 
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